
ברוכים הבאים לעולם התמימות

ביטוח רכב

אחד האברכים שלנו רצה לקנות רכב מסוים. לאחיו 
היה רכב מאותו דגם והוא התעניין אצלו האם כדאי 
גם לו לקנות לעצמו את אותו סוג רכב. ענה לו האח 

תשובה שהדהימה אותו:

שמע נא, אחי היקר, לאחר שקניתי את האוטו, ניגש 
אלי חבר ואמר לי שזה רכב גרוע מאוד, בעייתי, מלא 
תקלות, אתה כל היום תהיה במוסך... החלטתי שאני 

בכל פעם שנכנסתי  מודה לה'. 
לאוטו הודיתי לה' על כל פרט 
ופרט, על המנוע, על הצמיגים, 
על ההגה, על הגיר על הפנסים, 
על החלונות, על המראות, וממש 
פירטתי כל חלק שהכרתי ברכב 

שלי.

ותאמין לי, בלי עין הרע, כבר 
שנים שאני מגיע למוסך רק 
מטיפול לטיפול. אפס תקלות. 

ואם זה לא מספיק, אני אגיד לך 
יותר מזה. עברו כמה שנים וכבר הייתי צריך להחליף 

צמיגים. כשהגעתי לקנות צמיגים חדשים אמר לי 
המוכר: "על מה אתה מדבר? הצמיגים שלך ממש 
חדשים!" חמש שנים נסעתי על אותם צמיגים והם 

נשארו כחדשים! אתה קולט?...

תודה היא חיים

בימי דוד המלך עליו השלום הייתה מגיפה והיו מתים 
מאה בחורים בכל יום. התבוננו חכמי הדור בסיבת הדבר 
ותיקנו לברך מאה ברכות בכל יום, והמגיפה פסקה. 
ויש בזה מסר עמוק. חז"ל הקדושים הבינו שהחיים של 
היהודי תלויים בהודיה לה'. חיים בלי ברכות זה לא 

חיים. היום של היהודי צריך להיות רווי ברכות, להתחיל 
בברכות ולסיים בברכות, החיים שלנו כיהודים סובבים 

סביב הברכה וההודיה לה'. זה מה שמחיה אותנו.

המושג "מאה" מתאר שלימות, בלשון התורה שלם 
נקרא "תמים". מאה ברכות היא הדרישה להיות תמימים 
ושלמים בהודיה לה'. לא מדובר על הודיה פה ושם, לא 
רבע יום ולא חצי יום ואפילו לא תשעים אחוז. צריכים 
מאה, מאה אחוז, הודיה מכף רגל ועד ראש – חיים 

שהם מקשה אחת של הודיה.

ולכן גם מאה הברכות זה לא 
מספיק, זו רק קריאת כיוון. כי 
אמנם חכמים תיקנו לנו את 
ברכות הנהנין על ההנאות שלנו, 
ואת ברכות השבח על מציאות 
ברור  אך  והבריאה,  החיים 
שהכוונה בזה היא לחנך אותנו 
לחפש ולמצוא כל הנאה בחיים 
שלנו ולהודות עליה לה', לחפש 
ולמצוא כל הזדמנות לשבח את 

מי שאמר והיה העולם.

שוחים בים של חסדים

חישבו על כך, אם על מלפפון או צנון קטן אנחנו 
מצווים לברך את ה' בכוונה "ברוך אתה ה' אלוקינו 
מלך העולם בורא פרי האדמה" – אם כך כמה היינו 
צריכים להודות על המזגן? איזו הנאה משמעותית זו! 
הימים ימי הקיץ החמים וכולנו לא יודעים את נפשנו 
בשעות החום, מזיעים, החום משבית אותנו לגמרי, לא 
מצליחים להתרכז ולא ללמוד ולא להתפלל, מלאים 

בכעס ובעצבים וקשה לנו אפילו לחשוב.

והנה, ריחם עלינו ה' יתברך, ובכל מקום היום, אפילו 
בדרכים, יש מזגן שמאפשר לנו לחיות ממש חיים 

אחרים. זו לא הנאה קטנה, זו הנאה ענקית. אם היה 
לנו הכוח בדורנו לתקן ברכות, היה ראוי לברך על 
הנאה שכזו לפחות שבע ברכות אם לא יותר. אז נכון 
שאין לנו רשות להוסיף ברכות בשם ומלכות חלילה, 
אבל לפחות נודה לה' בלי סוף על החסד הזה, ולא 
נסיח את דעתנו מחסד ה' העצום הזה שמיטיב לנו 

בכל רגע ורגע ממש.

ומה נאֹמַר על המים בברזים, על מכונת הכביסה, 
על החשמל! ועוד ועוד. ותאמינו לי, הרשימה הזאת 
לא נגמרת. וכמובן אנחנו לא מודים רק על הדברים 
העצומים האלה שמשנים לנו את כל החיים לגמרי, 
אלא על כל פרט "קטנטן" צריכים להודות: על שולחן 

ועל כיסא, על סֵפֶר ועל בגד.

וכמו כן, כאשר אתה חי את ההודיה לה' ומתבונן 
באינסוף ההנאות שיש לך בחיים – אז כשאתה כבר 
מברך "שהכול נהיה בדברו" על כוס מים או על דבר 
מאכל אחר – תכוון היטב על כל אותן הנאות שאתה 
כל היום חי אותן ומודה עליהן, "תיצוק" לתוך הברכה 
הזאת את ההרגשה של כל החסדים העצומים והבלתי 

פוסקים שאתה מוקף בהם.

תודה היא אמונה

יהודי תמים – זה יהודי שלם, הוא שלם בהודיה שלו, 
כל כולו הודיה. כשאתה שלם בהודיה ולא מסיח דעת 
מההודיה – אתה לא משאיר מקום לַבַּכְיָנוּת להרוס 
לך את החיים, כי אין דבר שמזיק לאדם ולעולם כמו 

הבכיינות וכפיות הטובה.

וזה היסוד של האמונה. אמונה זה לחיות את המציאות 
שהכול טוב. כשאתה מחפש רק את הטוב ושמח בטוב 
– אתה חי את האמונה שהכול טוב. ואילו כשאתה לא 
רואה את כל הטוב והחסדים – אתה בעצם מנותק 

מהאמונה.

בעל ה"חובות הלבבות" אומר שיש שלוש סיבות 
שמרחיקות את האדם מהאמונה שהכול לטובה:

מאמר ראש הישיבה
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יהודי תמים – זה 
יהודי שלם, הוא 

שלם בהודיה שלו, 
כל כולו הודיה.
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מנהגי הספרדים והאשכנזים באמירת הסליחות ותקיעת שופר

מנהג הספרדים לקום בחודש אלול באשמורת 

הבוקר, לומר סליחות ותחנונים, עד יום הכיפורים, 

ומנהג האשכנזים מראש חודש ואילך לתקוע אחר 

תפילת שחרית, ולאחר מכן אומרים מזמור 

“לדוד ה’ אורי וישעי” ומתחילים לומר 

סליחות ביום ראשון שלפני ראש 

ראש  שחל  זו  ובשנה  השנה, 

השנה ביום שני, מתחילים מיום 

ראשון שבוע שלפניו, מה המקור 

לשינויי המנהגים?

פי מה  מנהג הספרדים מבוסס על 
מ”ו(  )פרק  אליעזר  דרבי  בפרקי  שמבואר 

שבראש חודש אלול אמר הקב”ה למשה לעלות 
להר סיני, ובאותו יום תקעו בשופר כדי שלא יטעו שוב 
אחרי עבודה זרה, ומכיוון שביום כיפור ירד משה מן 
ההר עם הבשורה “סלחתי כדבריך” לכן הוקבע יום זה 
למחילה וסליחה. רש”י בפרשת עקב )על הפסוק “ואתנפל 
לפני ה’ כראשונה”(. ומכיוון שהתפלל משה במרום ארבעים 

יום, לכן ימים אלו ימי סגולה הם לקבלת התפילות. 
ובספר כף החיים )סימן תקפ”א סעיף קטן י”ד( הביא עוד 
כמה טעמים לארבעים יום: לתקן ארבעים יום שהלכו 

המרגלים, ויום ארבעים שעשו את העגל, וארבעים 
יום של יצירת הולד, ועוד שני טעמים על פי הסוד. 
ועיין שער הכוונות )דף פ”ט ע”ד( שמנהג רבינו האריז”ל לומר 

סליחות כבני ספרד.

מנהג האשכנזים מבוסס על פי הוראת 
הפוסקים  מגדולי  )אחד  ניסים  רבינו 
ברצלונה  רבני  בשם  הראשונים( 

שצריך לומר סליחות מיום בריאת 
העולם בכ”ה באלול, וכדי שלא 
יטעו בתאריך לכן אם חל ראש 
אז  שבת  או  חמישי  ביום  השנה 
מתחילים לומר סליחות ביום ראשון, 
ואם חל ביום שני או שלישי, אז מתחילים 
לומר סליחות ביום ראשון בשבוע שלפני כן, ומכל 
מקום תוקעים בשופר מראש חודש כדי להזהיר את 
ישראל שיעשו תשובה וכדי לערבב את השטן. וכן פסק 

הרמ”א )סימן תקפ”א( ועיין בבית יוסף שם. 

במה צריך להשקיע יותר בחודש אלול, האם בלימוד 

או בתפילה?

החיד”א בברכי יוסף )סימן תקפ”א אות ו’( כתב שיותר 
טוב בימים אלו להרבות סליחות ותחנונים עם הציבור 

מללמוד, ושכן ראה לקצת רבנים שהיו תמיד עסוקים 
בגופי הלכות ובחיבורים, ובחודש אלול היו מניחים 
קצת מסדרם, כדי ללמוד גירסא ותחנונים, והביאו בכף 
החיים )שם סעיף קטן ז’(, והוסיף שיש נוהגים ללמוד 
התיקונים של הזוהר בימים אלו, דהיינו להתחיל בראש 

חודש אלול ולסיים ביום הכיפורים.

המשכים קום קודם עלות השחר לאמירת סליחות, 

ונטל ידיו בקומו משנתו, האם צריך לשוב וליטול 

ידיו שוב בהגיע עלות השחר? 

אינו צריך לשוב וליטול ידיו שוב בהגיע עלות השחר. 
)שו”ת יין הטוב להגר”י ניסים זצ”ל חלק א’ סימן ו’(.

מי שקם באשמורת וכבר הציבור אומרים סליחות 

ואין פנאי לומר תיקון חצות וסליחות וצריך לבטל 

אחד מהם, האם יאמר סליחות או תיקון חצות? 

טוב שיאמר תיקון חצות, שמעלת תיקון חצות גדולה 
יותר מן הסליחות. )כף החיים סימן תקפ”א סעיף קטן ד’(

באילו שעות ביום ניתן להתפלל סליחות?

הזמן הראוי ביותר לאמירת סליחות הוא מחצות הלילה 
ואילך שאז הוא עת רצון לפני ה’, והזמן המשובח ביותר 
הוא באשמורת הבוקר קודם עלות השחר. ואם אינו יכול 
לומר באשמורת, יאמר בחצות לילה, ואם לא הספיק 
לומר בלילה יאמר במשך היום. אגרות משה )חלק ב’ סי’ 

ק”ה( יחוה דעת חלק א’ סימן מ”ו(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

"המלכות" 
  "וְהָיָה כְשִׁבְתּוֹ עַל כִּסֵּא מַמְלַכְתּו" 

ספירת "המלכות" היא לית לה מגרמא כלום, פירושו 
שאין לה מעצמה כלום שהרי אין מלך בלא עם, נמצא 
שכל מה שהמלך נקרא מלך זה רק משום שיש לו עם 

שמקימים את מצוותיו.
רבינו )ליקו"מ א'( מסביר שמדת המלכות מרמזת על 
עיקר עבודתנו בזה העולם, היינו "קבלת עול מלכות 
שמים" שפירושה ענווה, אמונה, תפילה, ותמיד האדם 

צריך לחפש אחר מדה זו.
וזה שנאמר בפרשתינו: "שׂוֹם תָּשִׂים עָלֶיךָ מֶלֶךְ", היינו 
שהאדם צריך לבקש ולקבל על עצמו עול מלכות שמים, 
ובשביל ענין זה צריך את הצדיק שיורה לנו את הדרך 
בעניין זה, וזה מרומז במילה "מלך" שהיא בגמטריא 
האות צ' היינו שהאדם צריך לבקש את דעת הצדיק 

שעל ידה יזכה למדת המלכות כראוי. 
וטבעו של כל אדם שכאשר הוא כבר מגיע לדרגות 
בעבודת ה' חושב הוא שהוא ראוי, או שמא כבר מגיע 
לו להשיג מעלות נוספות בזכות עבודתו, ואינו שם על 
לב לדעת ולהתבונן שעיקר העבודה היא לא לשכוח "מי 
הוא הנותן לך כוח לעשות חיל" ומאת מי כל הטובות, 
בבחינת: "אם אסק שמים שם אתה", היינו לדעת 
שאם כל מה שזכיתי עדין רחוק אני מה' כרחוק מזרח 
ממערב, ויש לי עוד עבודה רבה כדי להעפיל ולהגיע 

אל רום המעלה. 

שמים'  'אסק  עליו:  שיאמר  זכה  שכבר  ואדם 
היינו שזכה לבטל את כל החומריות ואת המידות 
המגושמות. עבודתו היא: הידיעה ש"שם אתה" וירגיש 
שעדין הוא רחוק, ואין לו שום זכות על אף כל מה 
שזכה ואין לו בזכות כלום, אלא הכל בחסדו יתברך.
וזה מה שכתוב בפרשתינו, ציווי מיוחד על מלך 
ישראל: "וְהָיָה כְשִׁבְתּוֹ עַל כִּסֵּא מַמְלַכְתּוֹ וְכָתַב לוֹ אֶת 
מִשְׁנֵה הַתּוֹרָה הַזּאֹת עַל סֵפֶר מִלִּפְנֵי הַכּהֲֹנִים הַלְוִיִּם".
"והיה" לשון שמחה "כשבתו על כסא"- 'כסא'  
מרמז על הדרגות הגבוהות בעבודת ה' כידוע, ופירוש 
הדברים, שמצד אחד האדם צריך לשמוח שזכה 
להגיע לאן שהגיע בעבודתו יתברך, ומאידך גיסא 

אל לו לשכוח גם לא לרגע את הכתוב 'ממלכתו' ועליו 
לדעת שהעיקר זו מדת המלכות המורה על כך שאין 
לו מעצמו כלום והכל בחסד ממנו יתברך, ושלא יכנס 
בו שום הרהור או שמץ של מחשבה של גאווה או 
שאר מיני מחשובת פסולות מעין אלו, וזה מה שכתוב 

בהמשך הציווי על המלך:
"וְכָתַב לוֹ אֶת מִשְׁנֵה הַתּוֹרָה הַזּאֹת עַל סֵפֶר"- 'מִשְׁנֵה' 
הוא לשון כפל היינו שישנם שני עבודות, הא' לרצות 
ולכסוף עוד ועוד בעבודת ה', הב' שיחזור ויתבונן  כל 
הזמן  שהכל מאתו יתברך ואדרבא ככל שהוא  עולה 
ומתעלה יותר בעבודתו יתברך אזי עבודה זו של מדת 
המלכות נעשית מצויה אצלו יותר משאר אדם "מִלִּפְנֵי 
הַכּהֲֹנִים הַלְוִיִּם", היינו לפני שהוא רוצה עוד להתקדם 

בעוד עבודות קודם עליו לבדוק את עצמו אם את 
עיקר עבודתו הוא עובד או שמא את הנקל לו הוא 
חפץ לעשות, ואת עיקר העבודה להניח, ומשום כך 
מְצוּוֶה מלך ישראל לשאת בחיקו את משנה התורה 
הזו, היינו לחזור ולשנן לעצמו ולכל כלל ישראל את 
עיקר העבודה של האיש הישראלי מהגדול שבעם 
היינו המלך ועד הקטן שבעם, וזה הלשון 'סֵפֶר' היינו 
לְשׁוֹן סִפּוּר, שזו עבודת המלך להוֹדִיעַ וּלְסַפֵּר שְׁמוֹ 
יִתְבָּרַךְ בְּכָל הָאָרֶץ והוא מצווה בעניין זה יותר משאר 
אדם כמו שהסברנו למעלה שככל שהאדם בדרגא 
גבוהה יותר בעבודת ה' כך הוא זקוק יותר לעבודה 
הנקרא מדת המלכות לפשוט מעליו את בגדי הכוחי 
ועוצם ידי וללבוש ולהתעטף במידת המלכות למען 

יאריך ימים רבים על ממלכתו אכי"ר.

פנינים חסידות ברסלב

כָּל הַמַּאֲמָרִים שֶׁגִּלָּה רַבֵּנוּ בְּעִנְיַן מַעֲלַת הַתִּקּוּנִים 
הַנּוֹרָאִים וְהַנִּפְלָאִים שֶׁנַּעֲשִׁין עַל יְדֵי הַהִתְקָרְבוּת אֶל 
הַצַּדִּיק, וְכָל הַפְּרָטִים שֶׁיֵּשׁ בָּזֶה, כָּל דְּבָרָיו זַ"ל בָּזֶה 
חַיִּים וְקַיָּמִים לָעַד, וְגַם אַחַר הִסְתַּלְּקוּתוֹ נַעֲשָׂה כָּל 
זֶה עַל יְדֵי שֶׁמִּתְקָרְבִין אֶל עִנְיָנוֹ הַקָּדוֹשׁ, וְנִכְלָלִין 
בְּתוֹךְ הַקִּבּוּץ הַקָּדוֹשׁ הַנִּקְרָאִים עַל שְׁמוֹ הַקָּדוֹשׁ 
הַקְּדוֹשִׁים,  סְפָרָיו  בְּלִמּוּד  עַצְמָן  וּמִתְדַּבְּקִין  זַ"ל, 
וּמְקַבְּלִין עֲצוֹתָיו הַקְּדוֹשִׁים, וּבָאִים עַל צִיּוּנוֹ הַקָּדוֹשׁ 
וּמִתְפַּלְּלִים שָׁם עַל הַתְּשׁוּבָה וְהַיִּרְאָה וְהָעֲבוֹדָה וְכוּ', 
בִּפְרָט כְּשֶׁזּוֹכִין לְהִכָּלֵל בְּתוֹךְ הַקִּבּוּץ הַקָּדוֹשׁ בְּעֵת 
שֶׁמִּתְאַסְּפִין אֵלָיו זַ"ל עַל ראֹשׁ הַשָּׁנָה )פרפראות 

לחכמה – תו' ד(

2 | עלון "חוט של חסד"



 הוא יושיענו ויגאלנו שנית

ישועות רבות והצלות לאין מספר, פועל היה רבינו, 
רבי יהודה זאב ליבוביץ זצוק”ל, למען כלל ישראל – 
מעבר לים הגדול. דבר נשגב היה בעיניו העלייה לציוני 
הצדיקים ומעלת התפילה במקומות אלו. ומכיוון שכל 
עתותיו של רבינו היו למען הכלל, גם התפילות העצומות 
והנוראות שהתפלל בציוני הצדיקים והקדושים, היה 

מקדיש למען כלל ישראל.

בפרט היה מחשיב את העלייה אל ציון המצוינת 
של מרנא הבעל שם טוב הקדוש זי”ע בעיר מעזיבוז’, 
שחשוב היה עליו כרבו. כמו כן החשיב מאד את 

התפילה על ציון קודשו של 
הרב הקדוש רבי נחמן 

מברסלב זי”ע באומן, 
לעלות  נכסף  והיה 
ולבוא להאי אתרא 
קדישא. וזאת, אף על 
פי שמיעט לדבר על 
כך, קשר עמוק היה 
בינו ובין תורתו של 
רבי נחמן זי”ע בפרט, 
ותורת ברסלב בכלל.

וכאשר בקשה לא 
זו,  מעין  שגרתית 
מפי  יוצאת  היתה 
כהן גדול - הלא הוא 
‘וסביביו  מיד  רבינו, 
נשערה מאד’, שהרי 
הוא  שעכשיו  ודאי 

מיוחדת,  רצון  שעת 
ובנסיעה זו טמונות ישועות והצלחות למען 

הפרט ולמען הכלל. 

רבינו  אל  היתה  שמתלווה  הקבוצה  נוצרה  וכך 
בנסיעותיו אל קברי הצדיקים.

בראשה עמד המקובל חכם רבי אברהם חי זצ”ל, 
ידידו הקרוב של רבינו. יחד עמו יבחלט”א, הגראד”ח 
שטרן שליט”א, והגאון הצדיק רבי שלום ארוש שליט”א. 
אותם מלווים קבוצה מצומצמת ממשמשיו הקרובים 

ביותר של רבינו. 

זה לא מכבר, עלה רבינו על יצועו לשנת לילה בדירה 
של רבי שלום ארוש הסמוכה לציונו של רבי נחמן 
מברסלב. אך גודל קדושת המקום, טרדה את שנתו 
והוא ביקש ממשמשו כי ייקח אותו שוב אל ציונו של 

רבי נחמן.

והנה בציון הושיט רבינו ידו ותפס בה את הפרוכת. 

הרימה והחל משוחח עם ... רבי נחמן )!(. וכך היה אומר: 
“רבי נחמן, מה זכית שיהיה לך בית כנסת על הציון? 

במה זכית שיש כאן הרגשה כמו בארץ ישראל?”

ואז הושיט רבינו את ידו ואמר: “כאן הוא ראשו של 
רבי נחמן”...

וכך, למרות שכל היום שלפניו לא נתן רבינו תנומה 
לעפעפיו, באותו לילה – שוב לא חזר רבינו לשנתו. 
הוא ישב על יד הציון במסירות נפש, הוגה ועמל בתורה 
הקדושה. כשמדי פעם הוא אמר להרב שלום ארוש 
שליט”א שישב לצידו: “יהודי – אסור לו שיתייאש! אין 
יאוש בעולם כלל! הוא אבינו! 
הוא מלכנו! הוא מושיענו! 
ויגאלנו  יושיענו   – והוא 

שנית”...

כשהוא הוסיף ואמר מדי 
פעם במשך כל הלילה: “אני 
עברתי את כל המחנות, 
ולולי האמונה המוחשית 
שלי בהשם יתברך, לא היה 
נשאר ממני שריד ופליט”.  

נסיעתו אל הציון,  ערב 
אל  אבנר  מאיר  ר’  הגיע 
בית רבינו להיפרד ממנו 
ולבקש הימנו את ברכתו 
לדרך. למרות שרבינו עדיין 
לא ביקר בגופו, לא בעיר 
ולא בציונו של רבי  אומן 
נחמן, לאחר שביקש ממנו 
כי יזכיר שם את שמו ויאמר שם בעדו את ה’תיקון 

הכללי’, פנה אליו רבינו ולחש לו אל תוך אוזנו:

“דע לך שבאומן דרך קבע שורר חום גבוה”, והוסיף 
וביאר:”זאת מפני כל רבבות הנשמות הבאות לשם 

לבקש את תיקונם מרבי נחמן”...

ונסיים בדברים שאמר רבינו, באחד מן הפעמים בהם 
פקד את ציונו הקדוש של ר’ נחמן מברסלב זי”ע –

‘אליהו הנביא יבוא מחר, אם לא מחר אז מחרתיים, 
אבל הוא יבוא. הקדוש ברוך הוא הוא אבא שלנו כמו 
שאומרים הוא אלוקינו, הוא אבינו, הוא מלכנו, הוא 
מושיענו, והוא יושיענו ויגאלנו שנית וישמיענו ברחמיו 
שנית לעיני כל חי לאמור, הן גאלתי אתכם אחרית 
כראשית להיות לכם לאלוקים, אני ה’ אלוקיכם. הקב”ה 

חותם על כל זה אני ה’ אלוקיכם ...

יום הילולתו יחול אי”ה ימים ספורים לפני ר”ה, כל בית 
ישראל מוזמנים להשתתף בהילולא, פרטים לעיל...

סיבה ראשונה, שהאדם רואה רק את מה שחסר לו. 
כל היום חושב על החסרונות, מדבר על החסרונות, 
מתבכיין על החסרונות. כל היום סביב החסרונות. 

הוא רואה רק רע – איך יאמין שהכול לטובה?

סיבה שנייה, שהוא רואה את כל הטוב שיש לו 
בחיים כמובן מאליו. כמו שאמרנו, יש לו חשמל 
ומזגן מקרר ותנור, טלפון ורכב – והוא לא מעריך, 
לא מתפעל, לא מתרגש, ולא מודה לה' בלי סוף. 
הוא כבר "רגיל" לזה. ואם יש לו טוב אבל הוא לא 
מרגיש ולא רואה את הטוב, אז הוא בעצם לא רואה 

ולא מרגיש שה' טוב.

כנגד שתי הסיבות הללו – העצה היא בוודאי 
להרבות בתודה, להרגיל את עצמנו להודות בלי 
סוף. צריכים ממש "לעבוד בזה". מה העבודה שלך? 
העבודה העיקרית שלי היא לחפש חסדים ולהגיד 
תודות, ואני גם אברך \ מורה \ נהג \ חשמלאי – 

אבל זו רק העבודה השנייה שלי.

תודה – לשיכוך ייסורים

אבל הסיבה השלישית המונעת מהאדם את 
האמונה שהכול לטובה שהיא הקשה מכולן היא 
שהאדם עובר ייסורים, ובזמן הייסורים כואב לו וקשה 
לו ואז הוא שוכח את כל הטוב של ה', הכאב שלו 
מכהה כל תחושה ומטשטש לו את האמונה. רע לו. 

וכשרע לו קשה מאוד לראות שה' טוב.

ולכן גם בזמן הייסורים העצה היעוצה היא להודות 
לה' בלי סוף. דווקא כשכואב לך – אתה צריך להודות 
שוב ושוב; דווקא בתוך הצרה אתה חייב לחפש את 
כל ההרחבות שה' מרחיב לך ולהודות עליהן. דווקא 
בזמן הצער אתה צריך להיזהר שבעתיים לא ליפול 
מהאמונה. וזה לא רק ישמור לך על האמונה, אלא 
זה יגרום לך להרגיש הרבה פחות את הסבל, וכבר 
ראינו צדיקים ויהודים שהיו בעלי ייסורים גדולים 

אבל היו מאושרים כל היום כולו.

ואדרבא, האמונה האמתית נמדדת דווקא כשאתה 
לא רואה ולא מרגיש את הטוב, כשלא הולך לך 
כסדר, כשלא נעים לך. כי האמונה לא משתנה 
לעולם. וכשאתה מודה לה' ורואה את הטוב ומאמין 

בטוב כשקשה לך – זו האמונה האמתית.

ואמונה היא תמימות, אומר רבי נתן. כל הצדיקים 
שהשתבחו בתמימות שלהם "איש צדיק תמים" 
– זה על שם האמונה שלהם בכל מצב. והתורה 
מצווה אותנו בפרשה שלנו: "תמים תהיה עם ה' 
אלוקיך". אתה צריך להיות תמים, שהאמונה שלך 
תהיה שלימה לגמרי, והדרך להגיע לזה היא להודות 

לה' תמיד, כמה שיותר ובכל מצב.

אנחנו בדור שבו ישנם נוכלים רבים, ותמיד אומרים 
לנו "תיזהר, אל תהיה תמים". זה אולי נכון עם בני 
אדם בשר ודם, אבל התורה אומרת לנו "תמים תהיה 
עם ה' אלוקיך" – עם ה' כדאי מאוד להיות תמים. 
תהיה תמים, ותלך עם ההודיה בתמימות גמורה. 
רק להודות וכמה שיותר בכל שנייה ושנייה בחיים.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבינו יצחק 
בר ששת זיע"א
ב' אלול

רבינו יצחק בר ששת )הריב"ש( נולד בעיר ברצלונה 
)או, לפי גרסה אחרת, בולנסיה( שבספרד בשנת ה' פ"ו, 
למד תורה מפי ר' פרץ הכהן וכן מר' חסדאי קרשקש. 
רבו המובהק היה הר"ן, שנחשב בתקופתו לגדול הדור. 
עוד בחיי רבותיו יצא שמו של הריב"ש כאחד מחכמי 
הדור, ונשלחו אליו שאלות אף מקהילות רחוקות. 
אולם, באותה תקופה הוא סירב לקבל על עצמו משרת 
רבנות, והעדיף לעסוק במסחר.    בתקופת שהייתו 
בברצלונה, העלילו עליו ועל רבותיו; הר"ן, ר' חסדאי 
ועל נכבדים נוספים בקהילה, עלילת שווא. הם נאסרו 
למשך חמישה חדשים, שבסופם השתחררו לאחר 

שנמצאו נקיים.

לאחר זמן מה, נעתר הריב"ש לקבל על עצמו את 
עול הרבנות בעיר סרגוסה. בעודו בסרגוסה נפטר עליו 
בנו והוא בן שמונה שנים בלבד. שם גם שמע על מותם 
של אחיו הצעיר ושל אמו שהיו בברצלונה. לאחר ארבע 
שנים, בהן שימש כרב בסרגוסה, החליט לעזוב את העיר 
בעקבות מחלוקות ומדנים שהתעוררו בקהילה. ןקיבל 
משרת רבנות בעיר 'קלעת איוב' )קלטיוד( וחפץ היה 
לעבור לשם, לאחר הפצרות קשות  של אנשי קהילת 
סרגוסה גם אלו שהתנגדו אליו החליט להישאר בעירם, 
אך לאחר תקופה קצרה העתיק את מושבו לוולנסיה, 

שם כיהן ברבנות.

בשנת ה' קנ"א, בעקבות רדיפתם של יהודי ספרד 
בידי הנוצרים, נאלץ הריב"ש לברוח לדרום אגן הים 
התיכון, שם השתקע באלג'יר והיה לרב בקהילה 

היהודית במקום.

גם באלג'יר לא הונח לריב"ש. אחד מפליטי ספרד 
שרצה להשתרר על הקהילה המקומית, חתר תחת 
הריב"ש וניסה לגרשו מן העיר. אנשי הקהילה, שרצו 
לנדותו, נעצרו על ידי הריב"ש שמחל על כבודו. אמנם, 
אותו אדם הגדיל לעשות, עד שפעם אחת, כשבאה 
ספינה ובה ארבעים וחמישה יהודים פליטי מיורקה, 
הפציר בשר המקומי שלא יניחם לרדת. בשמעו דבר 
זה, נידה הריב"ש את האיש. על מנת להגן על הריב"ש 
מפני אותו אדם, השיג אחד מנכבדי הקהילה כתב דיינות 
מאת המלך, המאשר לריב"ש לדון ולהנהיג את קהילתו. 
הרשב"ץ, ששהה אף הוא באלג'יר באותה תקופה והיה 
חולק כבוד רב לריב"ש, התנגד לכתב הדיינות שניתן לו 
מאת המלך. כיון שכך, סילק עצמו ריב"ש מן הרבנות, 
ויותר לא הורה. אולם, רק לאחר מותו הסכים לקבל 

על עצמו הרשב"ץ את משרת הרבנות.

מכל כתביו, נותרו בידנו רק תשובותיו של הריב"ש. 
קובץ תשובותיו מונה 517 תשובות )תקי"ז סימנים(. 
מרן ר' יוסף קארו, בשו"ת אבקת רוכל, מעיד שרבו, ר' 
יעקב בירב, היה מעדיף את תשובותיו של הריב"ש על 
פני פוסקים אחרים. שו"ת הריב"ש הוא אחד מספרי 
היסוד בהלכה היהודית, דבר הבא לידי ביטוי בולט 
בעובדה שכמעט ואין הכרעה הלכתית של הריב"ש 
שלא נפסקה להלכה בשולחן ערוך. ידוע גם שכתב 
פירוש על התורה, וכן חידושים על כמה ממסכתות 
הש"ס )כתביו אלו מצוטטים על ידי מקורות שונים(. 
כמו כן, כתב הריב"ש שירה, פיוטים וקינות, הנמצאים 

ייתי מונבידנו.

בספרו שו"ת הריב"ש מסופר שאחד ביישו וקינטר 
אותו ונמנו התלמידים לנדות את אותו אדם, 

וכותב הריב"ש ואני הייתי מונע הדבר ואומר 
שמעלת הת"ח ששומעין חרפתם ואינם 

משיבין.

תפקיד  את  העניק  זקנתו  לעת 
שמשון  )רבינו  להרשב"ץ  הרבנות 
בר צמח זיע"א( וכאשר חלה ומאוד 
נחלש ביקש מהרשב"ץ להתיר את 

נדרו שקיבל על עצמו לקרוא כל 
יום מזמורים והסכים להתיר לו. 

)שו"ת הריב"ש ח"ב( הריב"ש 
נפטר ביום ב' אלול בשנת 
ה' קס"ח. קברו, שנעקר 
ממקומו בעקבות הרחבת 

העיר, סמוך כעת לקברו 
של הרשב"ץ שנעקר אף הוא. 

באתר נבנה ציון גדול לשני 
גדולים אלו. זכות תורתו הק' 
תהא מגן וצינה עלינו אכי"ר.
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פניני הזהר – לימוד תורה בקול

ידוע בגמרא שלימוד התורה צריך להיות דווקא בקול. חיים הם למוצאהם – אל 
תקרי למוצאיהם אלא למוציאהם בפה. ליקטנו כאן כמה אמירות של רבי נחמן 

מספר המידות בנוגע ללימוד תורה בקול.

רבנו הקדוש כותב בספר המידות בערך "לימוד" באות טו: "הדיבור בקול רם 
מביא הרגש ותנועה לכל האברים". ובאות טז כותב: "הלומד בקול רם מאריך 
ימים ותלמודו מתקיים בידו". ובאות מט: "תורה צריכה דווקא בדיבור, כי הלימוד 
במחשבה לבד נשכח ואין בא לידי מעשה". ובחלק שני אות יא מוסיף: "המוציא 

דברי תורה בפיו ניצול מדין סקילה".

הבה נראה מה כותב הזהר הקדוש כותב בעניין מעלת הוצאת דברי תורה בפה:

רִבִּי שִׁמְעוֹן אָמַר: כָּל אִינוּן מִלִּין דְּאוֹרַיְתָא וְכָל הַהִיא אוֹרַיְתָא דְּאִשְׁתַּדַּל בָּהּ בַּר 
נָשׁ בְּהַאי עָלְמָא ]כָּל אוֹתָם דִּבְרֵי תוֹרָה וְכָל 
אוֹתָהּ תּוֹרָה שֶׁהִשְׁתַּדֵּל בָּהּ הָאָדָם בָּעוֹלָם 
הַזֶּה[, אִינוּן מִלִּין וְהַהִיא אוֹרַיְתָא קָיְמָא 
דְּבָרִים  ]אוֹתָם  קַמֵּי קוּדְשָׁא בְּרִיךְ הוּא 
וְאוֹתָהּ תּוֹרָה עוֹמְדִים לִפְנֵי הַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ 
הוּא[, וַאֲמָרַת קַמֵהּ וְהִיא אֲרִימַת קָלִין וְלָא 
אִשְׁתַּכָּכַת ]וְאוֹמֶרֶת לְפָנָיו, וְהִיא מְרִימָה 

קוֹלוֹת וְלֹא שׁוֹכֶכֶת[.

כלומר  זְמַן,  ]וּלְאוֹתוֹ  זִמְנָא  וּלְהַהוּא 
לעתיד לבוא[ אִיהִי תָשִׂיחַ וְתֵימָא כְּפוּם 
דְאִתְדָּבַּק בַּר נָשׁ וְאִשְׁתְּדָּל בְּהַאי עַלְמָא 
]הִיא תָשִׂיחַ וְתֹאמַר כְּפִי שֶׁהִתְדַּבֵּק בָּהּ 
הָאָדָם וְהִשְׁתַּדֵּל בָּהּ בָּעוֹלָם הַזֶּה[, וְעַל 
דָּא אִינוּן יְקוּמוּן בְּקִיּוּמָא שְׁלִים לְחַיֵּי עַלְמָא 
כְּדְקָאֲמָרָן ]וְעַל זֶה הֵם יָקוּמוּ בְּקִיּוּם שָׁלֵם לְחַיֵּי 
עוֹלָם, כְּמוֹ שֶׁאָמַרְנוּ[. וּבְגִין כָּךְ ]וּמִשּׁוּם כָּךְ 
אומר הפסוק[ )הושע יד(: "כִּי יְשָׁרִים דַּרְכֵי 
יְיָ וְצַדִּיקִים יֵלְכוּ בָם וּפוֹשְׁעִים יִכָּשְׁלוּ בָם". 

כאשר אדם מדבר, יוצא מפיו אוויר. האוויר 
הזה נקרא בלשון חז"ל "הבל", כמו בביטוי 

"הבל פה של תינוקות של בית רבן".

הנ"ל,  הזהר  על  המפרשים  וכותבים 
שההבלים של דברי התורה, כלומר האוויר 
שיוצא מהפה בשעה  של לימוד ואמירת 
דברי תורה – מתגלמין באויר העולם, כלומר 
שנעשה מהם ממשויות קדושות רוחניות, 
ונעשים מהם צורות רוחניות קדושות שהן 
מלבישות את האדם כבר בעולם הזה והם 

ממש מציאות רוחנית.

ולאחר שאדם מסתלק מהעולם הזה אחר מאה ועשרים שנה – אותן האותיות של 
התורה שיצר עולות איתו לעולם העליון ושם הן עומדות לפני הקב"ה ומלמדות זכות 
על אותו אדם שיינצל מדינה של גהינום, כמו שכתוב על התורה: "בשכבך תשמור 
עליך", והכוונה היא לשכיבה בקבר, וכן הם יחזרו ויעזרו לו בלימוד התורה לאחר 
תחית המתים כמו שכתוב: "והקיצות היא תשיחך". אשרינו שיש לנו רבי שמעון כזה.

לא לפחד כלל

לפני היציאה למלחמה הכהן הגדול נושא נאום חיזוק לפני הלוחמים. 
בנאומו הוא אומר בין היתר: "שמע ישראל, אתם קרבים היום למלחמה 

על אויביכם... מי האיש הירא ורך הלבב ילך וישוב לביתו..."

ומסבירים חז"ל: "שמע ישראל" זהו חיזוק לעם שאפילו אין בידם 
אלא מצות קריאת שמע בלבד – כבר ראויים הם לנצח את אויביהם. 
משמע שגם אם אתם לא הכי צדיקים שבעולם, מספיקה זכות מצווה 
אחת כדי לנצח. ומאידך, דורשים חז"ל: "מי האיש הירא" – מעבירות 
שבידו, אפילו עבירה קלה מאוד. משמע שכדי לנצח במלחמה צריך 

החייל להיות צדיק מושלם לגמרי.

והסתירה כאן ברורה וניכרת לעין.

וניתן לומר שהתשובה מרומזת בגוף הפסוק. ההקשר הכולל של 
המילים מבאר את משמעותן, "דבר הלמד מעניינו".

בפסוק הראשון כתוב: "שמע ישראל אתם קרבים היום למחמה" 
– כלומר אדם שמקיים מצווה אחת אבל באש ובמסירות נפש, היא 
יכולה להגן עליו ולהבעיר את הלבבות של כל הלוחמים איתו להידבק 

באותה אש להבה של עשיית 
רצון ה'.

לא  השני  בפסוק  ואילו 
הירא",  "האיש  רק  כתוב 
ורך  הירא  "האיש  אלא 
מדוע  והסיבה  הלבב..." 
משלחים אותו מן המלחמה 
גם היא כתובה מפורשות: 
אחיו  לבב  את  יימס  "ולא 
כלבבו". כי מדובר על אדם 
רך לב, כלומר שמקיים את 
המצוות בריפיון ובחולשה, 
וזה רק מתבטא בעבירות 
"קטנות" שהוא דש בעקיבו, 
ולכן אווירה חלשה ורפויה 
שכזאת עלולה להמס את 

לבב אחיו.

נמצא שקיום מצווה אחת 
באש מתוך דבקות וחיבור 
לה' – בכוחו לרומם את כל 
העם ולהביא לניצחון; אבל 
קיום מצוות ב"שינה" רוחנית, 
בניתוק מה', בלי אש, בלי 
התלהבות הלב, בלי דחילו 
ורחימו – מפיל חולשה ושינה 

על כל העם ועלול להביא לכישלון חרוץ.

"כל העולם כולו גשר צר מאוד והעיקר לא לפחד כלל". גם אם 
אתה עדיין מוֹעֵד מדי פעם בגשר הצר, אל תפחד ואל תיחלש, אלא 
תמשיך בגבורת הלב בלי שום מורא ופחד לעשות את עבודתך בכל 
האש ובכל ההתלהבות ובמסירות נפש, והמסירות הזאת תסחף 
אחריה את הילדים שלך, ואת כל הסובבים אותך ואת כל עם ישראל.

שבת שלום.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבכירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000
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מדור חדש
סוף הסיפור

סיום לפרק

אנחנו מספרים את המקרה, הסוף של הסיפור עליכם!
שתפו אותנו כיצד תדונו לכף זכות באפיזודה שהעלנו
al5308000@gmail.com:תשובות ניתן לשלוח

 או לפקס: 02-5812252, בין המשתתפים יוגרל מתנה

הזוכה:  משפחת קיי, ירושלים

תשובה:  קברו של ר' משה אהרון פינטו )נפטר בה' אלול(זוכה פרשת דברים: יהודית באב"ד, ביתר עיליתזוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

את אחי אנוכי מבקש )חלק ב(
תקציר משבוע קודם:

בחור חרדי מטייל בבני ברק ורואה בלוח המודעות 
בקשה להשתלת כליה דחופה, אותו בחור הלך לבדיקות 

ונמצא מתאים להשתלה.

כשסיפר לאביו מי הנתרם ומאיפה 
הגיע נחרד עד מאוד ואסר על בנו 

לתרום לאותו יהודי כליה.

הגיע הרב של הבחור לאביו והחל 
משכנע אותו לספר למה מתנגד 
כל כך, אך כדי שיספר האב, חיכו 
בסבלנות שישתה את היין בליל הסדר 

ומשנכנס יין יצא סוד:

ואכן כך היה, הגיע הרב לביתם 
לקראת סוף ליל הסדר, והאב שכבר 

היה מבושם מהיין פנה אל הרב ואמר, 
"כבוד הרב, אני מתנצל על התנהגותי באותו יום. 

אספר לך את הסיפור שעומד מאחוריי הסירוב שלי 
שבני יתרום לבנו מוח עצם ואין לי ספק שכבוד הרב 

יסכים איתי!"

הקשיב הרב והחל האיש לספר: "אני ניצול שואה, 
בגטו היינו כמה גברים בתוך חדר אחד קטן, עובדים 
קשה ולא מקבלים אוכל. הבן שלי הקטן היה איתנו, 
אבל הגרמנים לא ידעו על קיומו כי היינו מחביאים אותו 

בתקרת העץ של החדר. בלילה היינו מוציאים אותו 
והוא היה הולך, "גונב" לגרמנים אוכל ומביא לנו. אותו 
אדם שאנחנו מדברים עליו, שאתם רוצים ומתחננים 
שנתרום לבנו מוח עצם, היה מומחה לבניית פצצות. 
הוא היה עובד בשביל הנאצים ובונה להם פצצות. לכן 
הוא היה מכובד מאוד, היה מסתובב 
בגטו בגאווה עם שני שומרי ראש. 
יום אחד הוא נכנס לחדר שלנו עם 
מקל בידו והחל לדפוק על הקירות 
עד שהגיע לתקרה. כשדפק בחוזקה 
על התקרה נפלו כמה עצים והבן 
שלי צנח מהתקרה. הוא תפס את בני 
בחוזקה, עיקם את ידו, הוציא אותו 
החוצה, סגר את הדלת ושתי יריות 
נשמעו באוויר. שתי יריות שפילחו 
את ליבי לנצח. ועכשיו תאמר לי 
כבוד הרב, איך אוכל לסלוח?! בני לא 

יציל את בנו!"

הרב, שהיה מוצף בדמעות, פנה אל האיש ואמר, "אני 
מבין לליבך, אבל מה הבן שלו אשם? אולי יש משהו 
שמסתתר פה ואנחנו לא מודעים אליו? הרי נסתרות 
הן דרכי האל, וחוץ מזה יש לנו אפשרות לעשות פה 

קידוש ה' גדול. בוא נלך ונדבר איתו".

פרק סיום אי"ה בשבוע הבא.

מלמד דייקן

בפרשת ואתחנן סיפרנו על מר כץ המלמד 
הדייקן והמסור, ועל דני התלמיד השובב שלו 
שבחוצפתו מעיז גם לפוצץ את גלגל הרכב שלו 
ועוד לרמז לו עם השעון- למה איחרת?... לאחר 
ששלח את דני לביתו בזעם, התקשרה אימו אחר 
הצהרים ושאלה: מדוע שלחת את דני בייתה היום.

נענה מר כץ ואמר- לא יאה לסמן למלמד עם 
השעון כשפעם אחת המלמד מאחר, אז ענתה 
האמא: דני אומנם סימן על השעון אך כוונתו 
הייתה להראות למלמד את השעון החדש שקיבל 
מתנה ליום הולדת". נדהם מר כץ ושאל שנית: 
"ולא הוא זה שהוריד את האויר מהגלגל?" "וודאי 
שלא" ענתה אימו, אתמול לא היינו בכלל בבית, 

היה לנו אירוע משפחתי.

מיד הבין מר כץ לצערו הרב שלא זכה הפעם 
לדון את תלמידו לכף זכות, והבטיח, זאת הפעם 

האחרונה שדבר כזה קורה לי!



אחים או יריבים פרק טו'
אומרים, שאח הוא חבר לכל החיים. 

זה נכון, כאשר זה בא בצורה טבעית, ובנוסף לטבעיות, 
חינכנו לחיזוק הקשר ביניהם.

ואחיות,  בין אחים  יותר מזה,  ואף  אך לפעמים, 
גם בצורה לגמרי טבעית, נוצרות מריבות ויריבויות 

שמתפתחות לסכסוכים עקובים מדם.
סכסוכים, שלעיתים נגררים שנים.

תפקידינו כהורים, למנוע זאת בעוד הילדים קטנים, 
ולאפשר סביבה בטוחה להתנסויות חברתיות של 
הילדים, תוך חינוך עקבי, מקצועי, אחראי ומגוון, כזה 

שבע"ה יהפוך גם את היריבים- לאחים.
בשני מאמרי הסיום של הסידרה "אחים או יריבים", 
אני בע"ה רוצה לתת לכם רשימת טיפים מומלצים, 
שיעזרו בע"ה לסיים פעם אחת ולתמיד את המריבות 

והיריבות בין הילדים שלכם. 
נתחיל בע"ה השבוע עם אח חדש במשפחה, ונעבור 

בשבוע הבא לאחים בגילאים שונים.

זהירות שינויים לפניך!

עלינו לדעת, כי הצטרפותו של אח חדש למשפחה, 
במשפחות שבהן כבר קיים לפחות ילד אחד מפרה 

את האיזון שהיה קיים עד היום. 
התינוק שבע"ה יוולד ישנה את מערך הכוחות שהיה 

קיים עד כה אצל כולם.
לזאת, יש להיערך בצורה מודרכת, כי מעבר לעובדה 
שתהייה התמודדות לאח שמעליו, נדרש להתכונן 

למגוון שינויים.
במאמר זה, אני לא מתייחס לשינויים הנוספים, אני 
מתייחס רק להקשר של הכנה והדרכה להורים, למניעת 

מריבות אחים.

חברי ילדות 

הטיפ הראשון הוא חינוך מקדים. 
חינוך, שיגרום לילדים לקבל את התינוק לחיק 

המשפחה בצורה בטוחה. 
אם יש תינוק חדש "בפתח", על מנת לגרום לאחים 
לקבל אותו בברכה, בצעו "היכרות" בין האח הגדול 

לאח הקטן, עוד לפני שזה נולד. 
)כל אחד יתאים את התוכן להשקפה שלו(, שתפו 
את הילד הגדול, שעוד מעט תינוק חדש יגיע בע"ה 
למשפחה, הראו לו תמונות של העובר, תנו לו להרגיש 
את התינוק בועט ולדבר אליו בעודו ברחם, צאו איתו 
לקניות בשביל התינוק שעוד מעט ייולד, תכינו איתו 

ביחד את החדר לתינוק, ציירו איתו ציורים, תלו בלונים, 
מכתבים, תמציאו שירים וסיפורים, תגרמו תוך תקופת 
ההריון לבנות קשר ביניהם, כאשר הוא שותף פעיל 

לכל התכנונים והביצועים.
בקיצור, הפכו אותם לחברים עוד לפני הלידה, וכשזו 

תבוא, תמשיכו ותגבירו את המינון. 

אני אח גדול

כשילד חדש מצטרף למשפחה, תשומת לב רבה 
מופנית כלפיו וגורמת לאח הגדול להרגיש נשכח ונעלם. 
זה יוצר קנאה ומכאן מתפתחת יריבות סמויה, שהופכת 

עם הזמן לגלויה. 
מנעו זאת, ואדרבה, תנו לגדול להרגיש שמקומו 
במשפחה עדיין מובטח, ואפילו הייתי אומר "מתעצם" 
נעשה זאת על ידי מתן סמכות או תואר לאח הגדול. 
דברו איתו במונחים של ציפייה ל"תואר הנכסף" עוד 
מעט אתה תהייה "הגדול" תנו לאח הגדול תפקיד של 
"עוזר לאמא" ותפתחו אצלו תחושת אחריות כלפי האח 
הקטן, תחושה שבע"ה תלווה אותו במהלך כל ימי חייו.

חלוקת קשב

אחד הדברים הקשים ביותר לאחים גדולים טריים, 
הוא הרעיון שהם יאלצו לחלוק את ההורים שלהם 

עם האח הקטן. 
מובן שתינוק דורש הרבה יותר טיפול ותשומת לב 
מילד קטן ובוודאי מילד גדול, אבל זהירות, אם ח"ו 
הגדול ירגיש שהקטן גנב לו את הוריו, הוא עלול להיאבק 

על מקומו.
המשימה שלכם עכשיו היא: "חלוקת קשב". אתם 
מוכרחים ללמוד לחלוק את תשומת הלב שלכם, לכל 

שאר האחים. 
בצעו זאת בזמנים נפרדים, במקומות שונים, בפעולות 

אחד על אחד, ונסו זאת גם ביחד.
תבצעו פעולות שיגרמו לגדול ליהנות להיות עם הקטן.
הפעולה הכי משמעותית היא לגרום לאח הגדול 
להיות האחראי על הקטן, כן זה שיעסיק אותו, ילביש 

אותו, יטייל איתו וישחק איתו. 
פעילות שכזו, תגרום לחיבור בין שני האחים, תמנע 
מריבות, ותשאיר לכם המון זמן פנוי לשאר המשימות 

בבית.

שיווק נכון

גם הורים צריכים להיות משווקי תוכן טובים. 
למה אני מתכוון?!

למרות שתוספת של אח וחבר חדשים נשמעת לנו 

כדבר חיובי, ילדים נוטים לפעמים להבחין רק בדברים 
אותם הם מאבדים, כמו "זמן איכות עם ההורים" מגבלות 
שונות, עומס רגשי, הורים מתוחים, הורים עייפים, חלוקת 

חדר עם עוד אח וכו'
וכאן עבודת השיווק שלכם נכנסת: עליכם להכיר 
את הקושי של האח הגדול ו... "לשווק" את רעיון האח 
החדש לאח הגדול בצורה שבה תראו לו מה הוא מרוויח, 

ולא מה הוא מפסיד. 
ולזה צריך הרבה יצירתיות, גמישות מחשבתית ועוד 
תכונות טובות. תתעניינו עם חברים ומשפחה מה הם 

עושים, תקראו חומר ותתייעצו עם אנשי מקצוע.
לדוגמא: לטפטף לו ש: "עוד מעט אתה תהייה 
הגדול"... "יהיה לך עם מי לשחק"... "אני בטוחה שהאח 

החדש יאהב אותך"... 
מציאות משתנה לטובה

על מנת לגרום לילדים לאהוב את הגעתו של האח 
החדש, עלינו ליצור מציאות חדשה, טובה יותר.

על הילדים להרגיש בצורה מוחשית שמשהו משתנה 
לטובה. 

לדוגמא: צביעת חדרי הילדים לכבוד האח החדש, 
אירוע הברית לבן, אירוע משפחתי לבת, קניית משחקים, 

תכנון יציאות, גיוון היציאות השבועיות ועוד.
בנוסף, עלינו להימנע ממציאות, הבעת רגשות 
ושיחות של דחייה, לדוגמא: "אני אחרי לידה, אין לי 

כוח בשבילכם"...
"לא ישנתי כל הלילה, תהיו בשקט"

"תזוז, אתה מפריע לתינוק לישון" ועוד
גם לילדים נדרשת הבנה של המצב החדש, אבל 

צריך לחשוב איך עושים את זה בצורה נכונה.

נולד גם אבא

מטבע הדברים, בחודשים הראשונים לאחר הלידה, 
וזה הזמן לדעת שיש  אמא תהייה עסוקה מאוד, 

במשפחה גם אבא.
ולכן, במקום להעביר מסר שמעכשיו יהיה לילדים 
פחות זמן איכות עם אמא, כי היא תהייה עסוקה עם 
התינוק, תוכלו ליצור מצב, שמעכשיו יהיה להם יותר 

זמן איכות גם עם אבא.
ולזה צריך תיכנון, היערכות ושיווק נכון. בהצלחה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בדיחות הדעת

שוטר עוצר יהודי במאה שערים מה אתה 
עושה כאן?? אני הולך להפגנה. שואל השוטר 
אני לא רואה כאן שום הפגנה. עונה היהודי 

תעמוד כאן 5 דקות ותראה....

העלון מוקדש
יוסף בן אסתר 

לכל הישועות ברו"ג 
ולהצלחת העסק. 

איילה בת מיכל 
לזיווג הגון משורש נשמתה 

להקדשת העלון: 02-5308000


